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  هر کولر آبی به اندازه دو نفر
 آب مصرف می کند

  مدیرعامل آبفای البرز گفت: با رس��یدن فصل گرما و روش��ن 
شدن کولرهای آبی، به طور میانگین به اندازه دو نفر به مصرف 
آب خانوارها اضافه می ش��ود. ذوالفقار مهدی زاده در گفت وگو با 
ایس��نا با اش��اره اینکه طی روزهای آینده دمای البرز به بیش از 
۴0 درجه بالای صفر می رس��د، اظهار کرد: در این ش��رایط شاهد 
افزایش مصرف آب به واس��طه اس��تفاده مداوم از کولرهای آبی 
و افزایش دفعات اس��تحمام و ... هس��تیم. وی ادامه داد: به طور 
میانگین حدود 28 درصد از مصرف روزانه آب شهروندان البرزی به 
استحمام اختصاص دارد و در روزهای گرم سال این میزان افزایش 
می یابد. وی همچنین با اشاره به مصرف بالای کولرهای آبی هم 
گفت: با رسیدن فصل گرما و روشن شدن کولرهای آبی، به طور 
میانگین به اندازه دو نفر به مصرف آب خانوارها اضافه می شود. 
این مس��ئول تاکید کرد: در اغلب کش��ورهای دنیا اس��تفاده از این 
شکل از سیستم های سرمایشی منسوخ شده چون حجم زیادی 
آب مصرف می کنند. مهدی زاده اضافه کرد: با توجه به اینکه سال 
به سال از میزان نزولات آسمانی کاسته می شود، مصرف آب به 
واسطه افزایش جمعیت بیشتر می شود و به واسطه حجم بالای 
استخراج، از میزان منابع آب های زیرزمینی کم می شود، انتظار می 
رود مردم مدیریت بیشتری در مصرف داشته باشند. این مسئول 
اضافه کرد: اگر در شرایط فعلی مردم با صرف هزینه اندك برای 
کولرهای آبی خود سایبان نصب و نسبت به تنظیم شناور آن اقدام 
کنند، مدت زمان استحمام خود را به حدود پنج دقیقه برسانند و 
برای شستشو هم آب کمتری مصرف کنند، شاهد صرفه جویی 
15 تا 20 درصدی در مصرف آب خواهیم بود و می توانیم تابستان 

را بدون مشکل پشت سر بگذاریم.

 اتریش برای کاهش صادرات گاز 
روسیه آماده شد

 دول��ت اتریش به ش��رکت نی��روی وربوند اجازه داد در صورت 
محدود شدن عرضه گاز از سوی روسیه، یک نیروگاه گازسوز 
ذخیره را تبدیل کند تا بتواند با اس��تفاده از زغال س��نگ، برق 
تولی��د کند. به گزارش ایس��نا، ای��ن تصمیم دولت اتریش پس 
از آن گرفته ش��د که دولت آلمان اعلام کرد اقداماتی را برای 
رس��یدگی به مس��ئله کاهش عرضه گاز از س��وی روسیه انجام 
داده که ش��امل افزایش اتکا به نیروگاه های زغال س��وز بوده 
اس��ت. کرملین، جریان گاز از طریق خط لوله نورد اس��تریم را 
که مستقیما گاز را به آلمان می رساند، حدود 60 درصد کاهش 

داد و اتفاق اخیر، زنگ خطر به صدا درآمد. 

اخبار کوتاه

انرژی

رکورد تعمیرات نیروگاه های حرارتی شکسته شدگفت وگوی طالبان با ایران درباره مشکلات اجرای حق آبه هیرمند
 وزارت آب و ان��رژی طالب��ان اع��لام کرد که در س��فر اخیر مقامات این وزارتخانه 
با ایران در خصوص مش��کلات اجرای معاهده حق آبه میان دو کش��ور ایران و 
افغانس��تان گفتگو کرده اس��ت. به گزارش ایس��نا به نقل از خبرگزاری افغان ایرکا، 
وزارت آب و انرژی دولت موقت طالبان روز گذشته در خصوص سفر اخیر هیاتی از 
این وزارتخانه به ایران توضیحاتی ارائه کرد. براساس اعلام وزارت انرژی طالبان،  
هیأت این وزارتخانه در بیست وپنجمین نشست کمیساریای آب رودخانه  هلمند 
در تهران از تاریخ 25 تا 2۷ خرداد و با ریاست »مجیب الرحمن عمر آخوندزاده« 

معاون این وزارتخانه حضور یافته است. 
وزارت انرژی دولت موقت طالبان گفته اس��ت که در این نشس��ت با طرف ایرانی در خصوص مش��کلات اجرای 
حقابه ایران رایزنی کرده اس��ت. کمیس��یون آب هیرمند س��الانه دو بار جلس��ه برگزار کرده و آخرین نشس��ت آن با 
حضور مقامات دو کشور ایران و افغانستان در ولایت نیمروز برگزار شده بود. وزارت انرژی طالبان همچنین تاکید 
کرده است که در نشست اخیر در خصوص وضعیت غیرنرمال آبی سال 1۴00 با مقامات ایران گفتگو کرده و بر 
لزوم اجرای کامل معاهده میان دو کشور تاکید صورت گرفته است. پیش از این مقامات طالبان بر اجرای کامل 

حق آبه ایران و افغانستان تاکید کرده بودند.

  معاون راهبردی تولید ش��رکت نیروی برق حرارتی گفت: بر اس��اس مطالعات 
احتم��ال خ��روج اضط��راری نیروگاه ه��ا در دنی��ا 2 تا 5 درصد اس��ت و این رقم در 
ایران بیشتر از سه درصد نخواهد بود و این بدین معناست که ما نسبت به شبکه 
اطمینان بالایی داریم. به گزارش ایسنا، ناصر اسکندری امروز در نشست خبری 
با بیان این که در حال حاضر غیر از نیروگاههای مستقر در جزایر  مابقی به شبکه 
برق متصل هس��تند گفت: طبق آمارها مصرف انرژی در ایران بالاتر از متوس��ط 
جهانی اس��ت، اگر حتی 100 وات نیز از مصرف برق کم کنیم، به ذخیره س��ازی 

منابع آتی انرژی کمک می ش��ود. وی با تاکید بر این که ۹5 درصد انرژی مصرفی از طریق نیروگاه های حرارتی 
تامین می ش��ود گفت: مابقی انرژی توس��ط نیروگاه های اتمی، برق آبی، دیجی ها و تجدید پذیرها تامین می ش��ود. 
به گفته ی وی در ش��رایط فعلی 51 هزار مگاوات نیروگاه حرارتی در کش��ور وجود دارد که به لحاظ تعمیرات در 
ش��رایط بهینه به س��ر می برد و طبق فعالیت مس��تمر تعمیرات اساس��ی  آنها از مهر تا خرداد انجام ش��ده است. وی با 
بیان این که  در حال حاضر  تعمیرات اساسی تمامی نیروگاه ها به انجام رسیده و به طور کامل در مدار بهره برداری 
هس��تند، گفت: در اصفهان با توجه به محدودیت های آبی بهره برداری با ملاحظاتی انجام می ش��ود اما آمادگی 

تولید صددرصدی وجود دارد. 

راه و مسکن 

اخبار کوتاه

بررسی های »تجارت« نشان می دهد:

تعیین تکلیف نهایی متقاضیان نهضت مسکن
 گروه راه و مسکن:  مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با 
بیان اینکه پس از احراز شرایط متقاضیان نهضت ملی مسکن، 
پ��روژه تخصی��ص می یابد گفت: در ش��هر جدی��د پرند تا پایان 
خردادم��اه از متقاضی��ان گروه اول که در س��همیه ۴۴۹۷ واحد 
قرار گرفته اند برای انتخاب پروژه دعوت می ش��ود. به گزارش 
»تج��ارت«، علیرض��ا جعفری اظهار کرد: بعد از مرحله ثبت نام 
نهضت ملی مسکن، پالایش اولیه شرایط متقاضیان انجام می 
ش��ود که این مرحله به پایان رس��یده اس��ت. در مرحله دوم تایید 
نهایی صورت می گیرد. تایید نهایی باید زمانی انجام ش��ود که 
پروژه ای تخصیص پیدا می کند. اگر متقاضی تایید نهایی شود 
می تواند در بانک افتتاح حساب کند و آورده اولیه را بپردازد. در 
واقع بعد از آورده اولیه، تعهد ساخت مسکن برای دولت شکل 
می گیرد. وی درباره تعیین تکلیف متقاضیان ثبت نام ش��ده در 
شهر جدید پرند گفت: از 100 هزار واحدی که اوایل اردیبهشت 
ماه عملیات اجرایی آن در شهرهای جدید آغاز شد سهمیه شهر 
جدید پرند ۴۴۹۷ واحد است. متقاضیان پس از تایید باید برای 
واری��ز آورده اولی��ه اق��دام کنند. به گفته جعفری، در حال حاضر 
بحث اصلی این اس��ت که ش��روع عملیات پروژه ها را داش��ته 
باشیم. وقتی پروژه شروع شود نهایتا تا آخر خردادماه پالایش ها 
را به نقطه ای می رس��انیم که متقاضیان انتخاب پروژه داش��ته 
باشند. معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: برای 100 هزار 
واحد اول به تعداد واحدهایی که در پرند شروع کردیم انشاءالله 
تخصیص پروژه خواهیم داشت. جعفری درباره وضعیت پروژه 
مترو ش��هر جدید پرند گفت: مبلغ ۷50 میلیارد تومان از منابع 
اعتب��اری بودج��ه پرند به ش��هرداری تهران برای اجرای پروژه 
مت��رو ف��رودگاه ام��ام )ره( � پرند اختصاص دادیم. امیدواریم در 
دهه فجر امس��ال خدمات این خط به ش��هروندان ارایه ش��ود. 
رییس بنیاد مس��کن انقلاب اس��لامی با بیان اینکه اطمینان 
می دهیم پروژه نهضت ملی مس��کن در نیمه دوم س��ال تسریع 
ش��ود، توضیحاتی درخصوص متراژ واحدها، نحوه تامین مالی 
طرح و میزان آورده متقاضیان ارایه کرد. به گزارش ایسنا، اکبر 
نیکزاد اظهار کرد: دولت و مجلس عزمشان را جزم کرده اند که 
مردم را صاحب خانه کنند. بنابراین در قالب طرح نهضت ملی 
مس��کن زمین رایگان، تخفیفات ش��هرداری، نظام مهندسی و 
تسهیلات تا سقف ۴50 میلیون تومان پرداخت می شود. متراژ 

واحدها نیز طبق بررسی هایی که از مناطق مختلف درخصوص 
نی��از منطق��ه و توان متقاضیان صورت می گیرد متفاوت خواهد 
ب��ود. حداق��ل مس��احت واحدها 60 مت��ر و حداکثر 100 متر در 
نظر گرفته ش��ده اس��ت. وی درخصوص چگونگی تامین منابع 
مالی پروژه نهضت ملی مس��کن با ذکر مثالی گفت: فرضا اگر 
واحدهای 80 متری ساخته شود و هزینه آن متری 6.5 میلیون 
تومان باشد قیمت تمام شده 520 میلیون تومان خواهد بود. اگر 
تس��هیلات واحد مذکور 350 میلیون تومان باش��د متقاضی باید 
1۷0 میلیون تومان پرداخت کند اما تلاش این است که حدود 
100 میلیون تومان از این مبلغ در پایان پروژه دریافت ش��ود؛ 
زیرا ممکن است متقاضی مستاجر باشد و پول پیش خود را در 
زمان تخلیه دریافت کند. رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در 
بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به وجود خانه های 
خال��ی در ش��هر تهران گفت: در بعض��ی مناطق برق حدود 80 
درصد واحدها خاموش اس��ت و کس��ی در آنجا س��کونت ندارد. 
این میزان خانه های س��اخته ش��ده باید به فروش برسد یا اجاره 
داده ش��ود. وزارت اقتصاد قصد دارد از واحدهای خالی مالیات 
بگیرد که اقدام جدیدی است و به تدریج شکل اجرایی به خود 
می گیرد. در غیر این صورت با ادامه وضعیت فعلی هرچقدر هم 

که خانه بس��ازیم مش��کل بازار مسکن حل نمی شود. نیکزاد که 
در یک برنامه رادیویی س��خن می گفت با بیان اینکه اقدامات 
خوبی برای تامین مس��کن در جریان اس��ت اظهار کرد: وزارت 
راه و شهرس��ازی تلاش می کند در کل کش��ور و اس��تان تهران 
مسکن احداث کند. شهر جدید فردوس در نزدیکی پردیس دارد 
طراحی می ش��ود. برای مس��اله تردد در شهرهای اطراف تهران 
مثل پردیس، پرند و هشتگرد نیز اقداماتی در جریان است. وی 
درباره امتناع برخی دس��تگاههای دولتی از واگذاری زمینهای 
خود به طرح نهضت ملی مس��کن گفت: بنیاد مس��تضعفان و 
س��ازمان اوقاف همکاری خوبی دارند و اعلام آمادگی کرده اند 
تا ظرفیت زمینهای خود را در اختیار پروژه ها قرار دهند. برخی 
دیگر از دس��تگاهها درخصوص در اختیار گذاش��تن اراضی خود 
مقاوم��ت می کنن��د. بنابراین رییس جمهور اعلام کرد که برای 
ساکنان واجد شرایط دستگاههایی که زمین در اختیار دارند خانه 
ساخته شود. البته قانون جهش تولید و تامین مسکن این اختیار 
را داده که در صورت امتناع دستگاهها از واگذاری اراضی، آنها 
را به تملک دولت درآورد ولی معتقدم کار به آنجا نمی رس��د و 
عزیزان همکاری مورد نظر را خواهند داش��ت. به گفته نیکزاد، 
ساخت یک میلیون واحد در ساخت کار سختی است اما تجربه 

نشان داده کارهای سخت در کشور انجام شده و این اقدام نیز 
قطعا به س��رانجام می رس��د. اطمینان دارم که در نیمه دوم سال 
پروژه نهضت ملی مس��کن س��رعت بیشتری به خود می گیرد. 
پروژه نهضت ملی مسکن که صرفا 210 هزار واحد آن به مرحله 
کلنگ زنی رسیده بنا به گفته سازندگان و نمایندگان مجلس از 
برنامه زمان بندی عقب مانده و پیگیریهای ایسنا نشان می دهد 
ب��ا وج��ود دریافت مبالغی تا 160 میلیون تومان از متقاضیان در 
بعضی مناطق از جمله شهر جدید پرند، کفگیر منابع به ته دیگ 
خورده و خبری از افزایش مبلغ وام تا سقف ۴50 میلیون تومان 
نیس��ت؛ مس��ئولان هم در پاس��خ به پایین بودن سرعت اجرای 
کار به ان شاءالله اکتفا می کنند. سرعت اجرای طرح ساخت دو 
میلیون واحد از پروژه چهار میلیون واحدی نهضت ملی مسکن در 
هفت ماهه ابتدای تصویب قانون آنطور که باید و شاید مطلوب 
نبوده است. بعد از آنکه انبوه سازان اعلام کردند تعامل مناسبی 
با آنها برای اجرای پروژه صورت نگرفته، حالا نمایندگان مجلس 
هم از عقب ماندگی برنامه س��خن می گویند. البته در این بین 
نمی توان تنها وزارت راه و شهرسازی را مقصر دانست؛ چرا که 
ب��ه گفت��ه رضایی کوچی � رییس کمیس��یون عمران مجلس � 
دیگر دس��تگاهها از جمله ش��هرداری ها، بانکها، وزارت اقتصاد، 
وزارت صمت و غیره باید پای کار بیایند. اما بررس��یها نش��ان 
می دهد موتور برخی از این دستگاهها هنوز روشن نشده است. 
بانکها قرار بود در س��ال اول 360 هزار میلیارد تومان به پروژه 
جهش تولید و تامین مس��کن )نهضت ملی مس��کن( اختصاص 
دهند اما گفته می شود به دلیل کمبود منابع این اتفاق رخ نداده 
و آنچه تا کنون پرداخت ش��ده ۹۴8 میلیارد تومان بوده اس��ت. 
وزارت صمت هم موظف به تامین مصالح ساختمانی ارزان قیمت 
و اعتباری اس��ت اما عملکرد چندانی در این زمینه ارایه نش��ده و 
هفت خوان صدور پروانه از سوی شهرداری ها کماکان به قوت 
خود باقی اس��ت؛ تا جایی که انبوه س��ازان می گویند روند صدور 
پروانه س��اختمانی در ایران بعضا تا یک س��ال طول می کشد. در 
روزهای اخیر شهرداری تهران اقدام به تشکیل قرارگاه مسکن 
کرده و قول داده روند صدور پروانه ساخت را کوتاه کند. شورای 
عالی مسکن به ریاست رییس جمهور هر ماه تشکیل می شود که 
قطعا در این شورا مشکلات پروژه نهضت ملی مسکن به عنوان 

مهمترین برنامه دولت سیزدهم مورد بررسی قرار می گیرد.  

  سخنگوی اتحادیه تعاونی های مسافری اعلام کرد که با توجه به همزمانی اربعین با پایان تابستان و نزدیکی آن با شهادت امام رضا )ع( باید به گونه ای 
برنامه ریزی شود تا بتوانیم پاسخگوی سفرهای اتوبوسی مردم باشیم. احمدرضا عامری در گفت وگو با ایسنا اظهارکرد: اربعین در اواخر شهریور ماه است 
و در آن زمان نه تنها اوج سفرهای تابستانی مردم بوده بلکه چند روز پس از آن نیز شهادت امام رضاست و مردم تقاضای بالایی برای سفر به مشهد 
دارند بنابراین باید به گونه ای برنامه ریزی کنیم تا بتوانیم پاسخگوی همه این سفرهای اتوبوسی باشیم. وی با اشاره به اینکه تا کنون کسی با اتحادیه 
و رانندگان مشورتی در این زمینه نکرده است، افزود: در سنوات گذشته برای سفرهای اربعین با وسایل حمل و نقل عمومی به ویژه اتوبوس به گونه ای 

برنامه ریزی می شد که با توجه به اینکه رانندگان عمدتا این سفرها را به صورت یکسر خالی انجام می دادند، هزینه آن پرداخت می شد. 

 سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای از بررسی جزئیات طرح ساماندهی و کنترل اجاره بهای املاك مسکونی در جلسه روز گذشته این 
کمیسیون خبر داد. عبدالجلال ایری در گفت و گو با ایسنا، ضمن تشریح جلسه روز گذشته کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، بیان کرد: 
با توجه به افزایش سرسام آور اجاره بهای املاك مسکونی که فشار مضاعفی را بر مردم تحمیل کرده است، طرحی با هدف ساماندهی و کنترل 
اجاره بهای املاك مسکونی از سوی تعدادی از نمایندگان تهیه شد و دو فوریت آن در جلسه علنی مجلس به تصویب رسید سپس این طرح به 
منظور جمع بندی نهایی به کمیسیون عمران ارجاع شد و کلیات آن در جلسه کمیسیون به تصویب رسید. وی در ادامه اظهار کرد: در ادامه این 

طرح به کمیته تخصصی ارجاع شد و طی جلسات متعدد با حضور مسئولان ذی ربط مورد بررسی کارشناسی قرار گرفت. 

بررسی طرح کنترل اجاره بهای املاک در کمیسیون عمران برنامه ریزی و تعیین قیمت برای سفرهای اتوبوسی اربعین

سقوط در بازار مسکن ایالات متحده
  ساخت وس��از خانه ه��ای جدی��د در ایالات متح��ده در ماه می 
کاهش یافت و تاثیر چالش های زنجیره تامین جاری و کاهش 
فروش با افزایش نرخ وام مس��کن را برجس��ته کرد. به گزارش 
ایس��نا، داده های دولتی منتش��ر ش��ده نش��ان داد که شروع کار 
ساخت وس��از در م��اه گذش��ته 1۴.۴ درصد کاه��ش یافت و به 
1.55 میلیون سالیانه رسید که پایین ترین نرخ در بیش از یک 
سال گذشته است. پیش بینی متوسط، سرعت 1.6۹ میلیون را 
نش��ان می دهد. ساخت وس��از در آوریل به شدت افزایش یافت 
و به 1.81 میلیون رس��ید که قوی ترین نرخ از س��ال 2006 بود. 
درخواس��ت های س��اخت، به 1.۷ میلیون واحد س��الانه کاهش 
یافت که پایین ترین میزان از س��پتامبر اس��ت. کاهش ماهانه 
ش��روع کار، بزرگ ترین کاهش از آوریل 2020 بوده اس��ت و 
نش��ان می دهد که ساخت وس��ازهای مسکونی تحت فشار قرار 
گرفته است زیرا نرخ های بالاتر وام مسکن آسیب های بیشتری 
را بر تقاضا وارد می کند. با این حال، با افزایش س��رعت صدور 
مجوزهای ساختمانی، ساخت خانه در کوتاه مدت ممکن است 
ادامه یابد. این ارقام پس از آن منتش��ر ش��د که فدرال رزرو نرخ 

پایه خود را ۷5 واحد پایه  افزایش داد. 

خروج هواپیماهای ایرباس از سیستم 
حمل ونقل هوایی مالزی

  مدیرعام��ل ش��رکت هواپیمایی مالزی ب��ه تصمیم خود برای 
جایگزین��ی 21 هواپیم��ای ایرب��اس 330 نزدیک می ش��ود. به 
گزارش ایس��نا و به نقل از بیزنس، مدیر اجرایی این ش��رکت 
اظهار کرد: خطوط هوایی مالزی )MAS( قصد دارد تصمیم خود 
برای جایگزینی ناوگان 21 ایرباس 330 با هواپیماهای نس��ل 
جدید کم مصرف تر در اواسط تا اواخر جولای اعلام کند. مدیر 
اجرایی خطوط هوایی مالزی در حاشیه نشست سالانه انجمن 
بین الملل��ی حمل ونق��ل هوایی )یاتا( صنعت هواپیمایی در قطر 
گفت: ما به دنبال جایگزینی یک به یک در ناوگان ایرباس 330 
خود هستیم. وی از گفتن نام شرکت هواپیمایی برای جایگزینی 
با این 15 فروند هواپیما خودداری کرد. ایرباس ای 350، ایرباس 
ای 330neo و بوئینگ ۷8۷ گزینه های فناوری جدیدی هستند 
که در این محدوده رقابت می کنند اما این مدیر از افشای اینکه 

کدام نوع در حال بررسی است، خودداری کرد.

  گ�روه ان�رژی: یک��ی از برنامه ه��ای وزارت نیرو تعیین و تکلیف 
پروژه های انتقال آب است که در این مسیر نیز گام هایی را برداشته 
و آنطور که تاکنون مشخص شده استارت برخی از پروژه ها زده 
شده است. به گزارش »تجارت«، ایده انتقال آب از خلیج فارس 
بر مبنای تامین آب کش��اورزی  اس��تان کرمان شکل گرفت، اما 
با گس��ترش و توس��عه صنعت معدن و فولاد در کش��ور نیاز این 
صنایع به آب روزبه روز نسبت به گذشته بیشتر شد. همزمان با 
بحران کمبود آب در کش��ور و کم بارش��ی، کارخانه های زنجیره 
فولاد روبه توس��عه گذاش��تند و مصرف آب در این صنایع برای 
تولید محصولات روبه فزونی گذاشت. اگرچه ایده این طرح به 
زمان ریاست جمهوری  هاشمی  رفسنجانی بازمی گردد و هدف 
از آن احیای صنعت و کش��اورزی در اس��تان های کرمان و یزد 
بود، اما پیاده س��ازی آن از س��وی بخش خصوصی شکل گرفت. 
در ای��ن می��ان بنگاه های آب بر صنعتی برای جبران کمبود آب، 
اقدام به سرمایه گذاری در زمینه انتقال آب خلیج فارس کردند.   
شرکت تامین و انتقال آب خلیج فارس تاسیس شد  و مسوولیت 
اجرای پروژه ش��یرین س��ازی آب از دریای خلیج فارس و انتقال 
به اس��تان های هرمزگان، کرمان و یزد را عهده دار ش��د.  مرداد 
سال ۹2 بود که با خرید بیش از 20درصد از سهام شرکت تامین 
و انتقال آب خلیج فارس در ش��رکت چادرملو موافقت ش��د و در 
هیات مدیره این شرکت اقدام مزبور به تصویب رسید.همچنین  
ش��رکت های معدنی و صنعتی گل گهر با ۴/ ۴۴درصد و صنایع 
ملی مس با 3/ 33درصد به این س��رمایه گذاری ملحق ش��دند 
که 2/ 22درصد از این شرکت در اختیار چادرملو است. شرکت 
تامین و انتقال آب خلیج فارس در تیر سال ۹2 با سرمایه 3هزار 
میلیارد ریالی تاس��یس ش��د، س��رمایه آن در سال ۹۹ به ۴0هزار 
میلیارد ریال رس��ید و در همان س��ال  با افزایش س��رمایه تا مبلغ 
60هزار میلیارد ریال در مجمع عمومی  فوق العاده موافقت شد.  

صحبت انتقال آب از دریاها به مناطق کویری کشور سال هاست 
که به میان آمده است؛ طرح های انتقال آب از دریای خزر، خلیج 
فارس و دریای عمان به فلات مرکزی مدت ها است که مدافعان 
و مخالفانی دارد اما حالا با روی کار آمدن دولت سیزدهم بحث 
انتق��ال آب به وی��ژه از خلی��ج فارس به ف��لات مرکزی با جدیت 
 در حال  پیگیری اس��ت. فیروز قاس��م زاده - س��خنگوی صنعت 
آب کش��ور - درباره آخرین اقدامات انجام ش��ده برای طرح های 
انتق��ال آب، به ایس��نا گفت: در خلی��ج فارس و دریای عمان فاز 
مطالعاتی آغاز شد، چند نقطه را لکه گذاری کردیم، در بوشهر، 
هرمزگان و سیس��تان و بلوچس��تان این مطالعات در حال انجام 

است و مهندسی ارزش صورت می گیرد. او افزود: انتقال آب از 
دریای عمان به کرمان، اصفهان، هرمزگان و یزد در فاز 1 به گل 
گوهر اجرا ش��ده و اکنون آماده بهره برداری اس��ت. در سیس��تان 
و بلوچس��تان نیز یک طرح مطالعه ش��ده که در بخش های خط 
انتق��ال در چابه��ار و خراس��ان جنوبی در ح��ال انجام بوده و قرار 
است که برای صنایع و شرب آب را منتقل کند و در مسیر تمام 
اینها را به آب شرب برساند. وی درباره انتقال آب از دریای خزر 
نیز گفت: بر اس��اس جمع بندی هایی که صورت گرفت در حال 
حاضر این طرح در حال بررسی است تا خط مشی های آن تعیین 
ش��ود و اکنون با محیط زیس��ت و امور جنگل ها در حال تعیین 

تکلیف برای اجرای این طرح هستیم. اما این مساله با انتقاداتی 
از سوی کارشناسان مواجه شد، داریوش مختاری - کارشناس 
ارشد مدیریت منابع آب در این رابطه به ایسنا گفت: پروژه های 
انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی چنان شتابان در دستور 
کار قرار گرفته اند که گویا همانند سدسازی های بی هدف حتی 
فرصت لازم برای انجام مطالعات جامع و سنجش درست ابعاد 
زیست محیطی و آثار بازتوزیعی درآمدی آن ها فراهم نیست. به 
گفته وی باید به این سوالات پاسخ داد که آیا این پروژه ها دارای 
توجی��ه اقتصادی اس��ت که اج��رای آن با حذف اعتبارات بخش 
آب در دستور کار قرار گرفته است؟ آیا این پروژه ها، نقش منفی 
و آسیب زننده دارند؟ برای پاسخ به این پرسش ها، می  توان به 
سنجه های مختلفی روی آورد. بررسی داده های مربوط به پروژه 
انتق��ال آب از خلی��ج فارس به فلات مرکزی )کرمان، خراس��ان 
جنوبی، خراسان رضوی، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان( 
نشان می  دهد که با سرمایه  گذاری 1۴1 هزار میلیارد تومانی و 
با ۴100 کیلومتر طول خط پروژه، سالیانه در مجموع برابر 550 
میلیون متر مکعب آب، شیرین  سازی و منتقل می  شود. وی با 
بیان اینکه زمان بندی پیش بینی شده برای اجرای پروژه برابر 
پنج سال است و این پروژه دارای چهار خط انتقال اصلی بوده که 
هر خط در چند فاز اجرا می شود، گفت: محاسبات اولیه اقتصاد 
مهندس��ی مربوط به داده های بالا نش��ان می دهد که هزینه هر 
کیلومتر خط انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی برابر 86 
میلیارد تومان برآورد شده که مبلغ بحث برانگیزی است. سنجه 
دیگر، قیمت تمام  شده هر مترمکعب آب است. برای این منظور، 
ابتدا ارزش آینده سرمایه گذاری پروژه در پایان دوره ساخت )سال 
پنجم( برابر 350 هزار و 858 میلیارد تومان محاس��به ش��د. این 
کارش��ناس ارش��د مدیریت منابع آب ادامه داد: نرخ تعدیل تورم 

در دوره اجرا برابر 20 درصد در نظر گرفته شد.  

»تجارت« ارزیابی کرد

سرنوشت پروژه  های انتقال آب 


